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1 1 8 8 0 Wijziging Wet op het voortgezet onderwijs 

Nr. 10a Voorlopig verslag van de vaste Commissie voor Onderwijs en Wetenschap-
pen omtrent het ontwerp van wet 

Van verschillende zijden gaf men te kennen zich in dit verslag te willen ont-
houden van het maken van opmerkingen. Wel behield men zich voor bij de 
openbare beraadslaging nader in te gaan op met dit wetsontwerp samen-
hangende onderwerpen. 

Bij bestudering van het onderhavige wetsontwerp was het de leden van de 
fractie van de V.V.D. niet duidelijk geworden waarom de door de commissie 
Poeisz toegepaste criteria zouden moeten leiden tot de in artikel 69 voorge-
stelde getalsnormen. Bij de behandeling van het ontwerp van wet, dat geleid 
heeft tot de totstandkoming van de wet op het voortgezet onderwijs is reeds 
van vele zijden gewezen op het grote gevaar dat verbonden is aan te hoge 
stichtingsnormen voor scholen voor voortgezet onderwijs. Noch de jongste 
ontwikkelingen noch het in de nota Poeisz aangevoerde cijfermateriaal lei-
den naar het oordeel van deze leden tot de in het onderhavige wetsontwerp 
voorgestelde verhoogde normen. 

In verband met het vorenstaande stelden de leden van de fractie van de 
P.P.R. - bij wie de leden van de fractie van de V.V.D. zich aansloten - de 
vraag, of de berekeningen in het rapport Poeisz niet uitermate theoretisch 
geacht moeten worden. Wijst de praktijk nu al niet op geheel andere getals-
verhoudingen dan die waarop men in de nota Poeisz uitkwam ('vermoedelij-
ke belangstellingsverdeling')? 

De leden van de fractie van de V.V.D. stelden zich bovendien op het stand-
punt dat het belang van leerlingen in minder dichtbevolkte gebieden be-
paald niet gediend i£ met verhoging van de getalsnormen. Hierbij dient ook 
gewezen te worden op de reeds ingezette en verder te verwachten daling 
van het aantal leerlingen, met name in de centra van de grote steden. 

In dit verband stelden de leden van de P.P.R.-fractie - bij wie zich de leden 
van de V.V.D.-fractie aansloten - de vraag, waarom in het wetsontwerp geen 
verschil in stichtingsnormen is vastgelegd tussen verstedelijkte gebieden en 
platteland. Wat wordt geacht de maximaal aanvaardbare afstand tot de 
school te zijn voor 12 a 15-jarigen, zowel voor wat betreft de afstand als de 
reisduur? 
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De leden van de V.V.D.-fractie waren niet alleen verontrust over het ontbre-
ken van een logisch verband tussen de criteria van Poeisz en de nieuwe nor-
men, maar ook over de ouderdom van het rapport Poeisz (dat reeds vier jaar 
oud is) hetgeen in de huidige stormachtige maatschappelijke ontwikkelin-
gen een hoge leeftijd is voor een onderwijsrapport. Graag zouden deze le-
den vernemen waarom geen rekening is gehouden met de in de laatste jaren 
gewijzigde omstandigheden. Zij zouden graag een op recentere en exactere 
gegevens berustende bewijsvoering tegemoet zien. 
Ook al worden de opheffingsnormen niet tegelijkertijd veranderd, het is dui-
delijk dat de verhoogde stichtingsnormen een opwaartse druk op de normen 
voor opheffing zullen uitoefenen. Met precies dezelfde redenering als toege-
past bij het onderhavige wetsontwerp zijn de opheffingsnormen te verho-
gen. Deze leden zijn het met de staatssecretaris eens dat daarvoor een wets-
wijziging nodig is, maar deze wetswijziging is, met een overeenkomstige on-
zorgvuldige redenering als bij het onderhevige wetsontwerp toegepast, zo 
in te dienen. 
Deze leden zouden zeer gaarne kennis willen nemen van filosofieën beleid 
met betrekking tot de optimale omvang van scholen. Er is al jaren een uit-
voerige discussie gaande onder belanghebbenden en/of deskundigen over 
de meest gewenste schoolgrootte. Argumenten tegen de grote school zijn 
de vervreemding, vereenzaming en geringere motivatie bij de leerlingen, ar-
gument vóór de grote school is de grote differentiatie, de vlag die op dit 
wetsontwerp prijkt. Deze argumenten pro en contra moeten toch ook ten de-
partemente onderwerp van discussie uitmaken. Het lijkt deze leden dienstig 
om alvorens tot verhoging van de stichtingsnormen over te gaan eerst enig 
inzicht te verkrijgen in de meest gewenste schoolgrootte. 
Bij de behandeling in de Tweede Kamer zijn zowel tijdens de schriftelijke als 
de mondelinge behandeling vage toezeggingen gedaan over nadere gege-
vens en een studie. Het kwam deze leden voor dat deze studie aan de indie-
ning van dit wetsontwerp vooraf had dienen te gaan. Deze leden wilden 
daarom graag weten wanneer er een rapport zal verschijnen waaruit blijkt 
dat de argumenten voor de grotere scholen zwaarder wegen dan de argu-
menten daartegen. In de nota naar aanleiding van het eindverslag geeft de 
staatssecretaris voor een aantal schooltypen aan wat zijns inziens de maxi-
male omvang van een school zou moeten zijn. Waarop heeft de staatssecre-
taris zijn mening te dien aanzien gegrond? Hij spreekt daarbij over 'enig in-
zicht'. Op welke wetenschappelijke gegevens is dat inzicht gebaseerd? 

De leden van de fractie van de P.P.R. - bij wie zich de leden van de fractie van 
de V.V.D. aansloten - vroegen, of er onderzoek is verricht naar de meest ide-
ale grootte van een school uitgaande van sociaal-pedagogische factoren. Op 
welke normen voor schoolgrootte kwam dit onderzoek uit? 

De leden van de V.V.D.-fractie beseften zeer wel, dat voor een differentiatie 
in het vakkenpakket niet met zeer kleine scholen gewerkt kan worden, maar 
deze leden zien toch duidelijk een spanningsveld tussen de noodzaak van 
geografische spreiding en differentiatiemogelijkheden. Het is van het aller-
grootste belang de afstand tussen de potentiële leerling en het bij hem of 
haar passende onderwijs niet te groot te maken. Het zal om zoveel mogelijk 
leerlingen te bereiken, bepaald nodig zijn om in minder dichtbevolkte stre-
ken kleinere scholen in stand te houden. Juist in sociaal zwakkere milieus 
vergroot men de toch reeds bestaande drempel tot het onderwijs door de 
geografische afstand tot dat onderwijs groter te maken dan noodzakelijk is. 
Zelfs de fraaiste reiskostenvergoedingsregelingen kunnen daar niet op ade-
quate wijze verandering in brengen. Sociaal-psychologische factoren spelen 
hier nu eenmaal een grotere rol dan factoren van financiële aard en van mo-
biliteit. 
Heeft men ten departemente enig inzicht in de belangstelling voor het on-
derwijs in dicht en dun bevolkte streken? Er moet in ieder geval een zodanig 
beleid gevoerd worden dat in de dunner bevolkte streken niet meer kinderen 
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bij hen passende onderwijs missen dan in dichter bevolkte streken. Bestaat 
hierover statistisch materiaal waardoor deze leden gerustgesteld kunnen 
worden? Dezelfde leden waren zich er wel van bewust, dat de scholen die 
ten gevolge van de thans voorgestelde normen onder de 'rode streep' ko-
men, niet direct bedreigd zullen worden. Zij zullen slechts het lot delen van 
de scholen die daar thans reeds onder vallen. Een zekere mate van onzeker-
heid zal hun deel zijn. Deze leden namen bij voorbaat aan dat de staatssecre-
taris vervuld is van goede bedoelingen om in gevallen waar dat nodig is, 
scholen die niet onder de normen vallen, toch op het scholenplan op te ne-
men. Zij wilden er echter wel op wijzen, dat de marge, waarbinnen de cen-
trale overheid oppermachtig mag beslissen, door vermindering van het 
stichtingsautomatisme aanzienlijk vergroot wordt. Deze leden achtten dat 
niet in overeenstemming met de aan volwassen burgers en regionale over-
heden toegezegde inspraak en medezeggenschap. Deze leden konden niet 
inzien dat dit strookt met de bedoelingen van deze regering. Verbreding van 
de marge waarbinnen betrokkenen aan de besluiten van de centrale over-
heid ondergeschikt worden gemaakt, stuit bij deze leden niet alleen op ver-
zet, maar ook op verwondering omdat huns inziens dit in strijd is met datge-
ne wat dit Kabinet in zijn vaandel heeft geschreven. Zij wilden daarom ten 
gronde worden voorgelicht over de bedoelingen die de regering met dit 
wersontwerp heeft. Nog meer planning voor de centrale overheid kan toch 
nimmer de bedoeling van de regering zijn, die juist spreiding van macht 
voorstaat. 

Daar het om een uiterst belangrijke materie gaat, vroegen deze leden, hoe 
het advies van de Onderwijsraad met betrekking tot dit wetsontwerp heeft 
geluid. Gelet op het streven naar meer openheid zal dit verzoek, naar deze le-
den aannamen, niet op verzet stuiten. 

De hier aan het woord zijnde leden zouden het voorts op prijs stellen gege-
vens te ontvangen omtrent scholen die indertijd op grond van een te ver-
wachten leerlingenaantal op het scholenplan zijn gezet en de huidige uit-
komsten van de eens gehanteerde prognoses. Vergelijking van deze gege-
vens kan alleen maar verhelderend werken. 

Voorts vroegen deze leden, wanneer het departement voor het l.b.o. over 
dezelfde statistische gegevens zal beschikken als er nu reeds voor het a.v.o. 
bestaan. 

In de considerans van het wetsontwerp wordt slechts gesproken over de 
verruiming van de mogelijkheden tot differentiatie in het onderwijs. Omdat 
deze differentiatie een zware en zelfs unieke nadruk krijgt bij het gehele 
wetsontwerp wilden deze leden graag meer inzicht hebben in de praktijk van 
de differentiatie. Met andere woorden: Wat komt hier in de praktijk van te-
recht? Bestaan er duidelijke verschillen in mogelijkheden bij grote en minder 
grote scholen? Komt de door de leerlingen gewenste differentiatie inder-
daad tot stand? Wat zijn voor de diverse schoolsoorten de meest gekozen 
pakketten? Is het juist dat reeds gesproken kan worden van enkele vast-
staande pakketten die meer met een vast stramien dan met differentiatie te 
maken hebben? Enige getalsmatige voorlichting zou deze leden wellicht 
kunnen overtuigen van de dringende noodzaak van een ruimere mogelijk-
heid van differentiatie. Van belang hierbij is ook het eisenpakket van het we-
tenschappelijk onderwijs en overig tertiair onderwijs. Hoe is de doorstro-
ming van leerlingen met bepaalde pakketten naar de verschillende soorten 
van tertiair onderwijs? Doel en middelen mogen nimmer verward worden 
en de differentiatie als zodanig mag niet een loslopende heilige koe zijn. De-
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ze leden gaven te kennen, dat hun uitgangspunt is, dat voorop dient te blij 
ven staan het belang van de leerlingen. 

Vastgesteld, 5 november 1974 

Steenbergen, De Rijk, Franssen, De Zeeuw, Zoutendijk, Van Someren-Dow-
ner, Van Hulst (voorzitter). Diepenhorst, Boekman, Van Waterschoot, 
Schwarz, Meuleman, Van Marion 
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